

DIMITTEND

Dagpengeret som nyuddannet – fast sats – fuldtidsforsikret



Du får en fast sats som dimittend (nyuddannet). Du skal have anmodet Metal A-kasse om optagelse med dimittendrettigheder senest 14 dage efter, du har afsluttet uddannelsen.

Det skal være en erhvervsmæssig uddannelse, som er normeret til mindst 18 måneders varighed som fuldtidsstudium. En erhvervsmæssig uddannelse er eksempelvis en erhvervsuddannelse (EUD eller EUX),

en erhvervsakademiuddannelse eller en professionsbachelor.

Er du yngre end 30 år?			
JA		NEJ	
Har du forsørgerpligt for et barn under 18 år?		Har du forsørgerpligt for et barn under 18 år?	
JA	NEJ	JA	NEJ
Dagpengesatsen som fuldtidsforsikret er 18.074 kr. pr. måned (82 pct. af højeste dagpengesats, 2026-tal) – også efter 3 måneders ledighed (481 timers forbrug af dagpenge), hvis du er under 30 år og har forsørgerpligt for børn under 18 år. Det er en betingelse, at barnet opholder sig i Danmark. Det gælder dog ikke for EU-/EØS-borgere, hvis barnet opholder sig i et andet EU-/EØS-land.	I de første 3 måneders ledighed (481 timers forbrug af dagpenge) får et fuldtidsforsikret medlem en dagpengesats på 15.759 kr. pr. måned (71,5 pct. af højeste dagpengesats, 2026-tal). Efter at have fået dagpenge i det som svarer til 3 måneder (481 timers forbrug af dagpenge) vil en fuldtidsforsikret ledig gå ned på en sats på 10.838 kr. pr. måned (49,17 pct. af højeste dagpengesats), hvis pågældende er under 30 år og ikke har forsørgerpligt for børn under 18 år. Skifter du status fra ikke-forsørger til forsørger, eller fylder du 30 år, sker skiftet af ydelsessats til en højere sats fra den 1. i den efterfølgende måned.	Dagpengesatsen som fuldtidsforsikret er 18.074 kr. pr. måned (82 pct. af højeste dagpengesats, 2026-tal) – også efter 3 måneders ledighed (481 timers forbrug af dagpenge), hvis du er 30 år eller ældre og har forsørgerpligt for børn under 18 år. Det er en betingelse, at barnet opholder sig i Danmark. Det gælder dog ikke for EU-/EØS-borgere, hvis barnet opholder sig i et andet EU-/EØS-land.	I de første 3 måneders ledighed (481 timers forbrug af dagpenge) får et fuldtidsforsikret medlem en dagpengesats på 15.759 kr. pr. måned (71,5 pct. af højeste dagpengesats, 2026-tal). Efter at have fået dagpenge i det som svarer til 3 måneder (481 timers forbrug af dagpenge) vil en fuldtidsforsikret ledig gå ned på en dagpengesats på 13.690 kr. måned (62,11 pct. af højeste dagpengesats, 2026-tal), hvis pågældende er 30 år eller ældre og har ikke forsørgerpligt for børn under 18 år. Skifter du status fra ikke-forsørger til forsørger, sker skiftet af ydelsessats til en højere sats fra den 1. i den efterfølgende måned.

DIMITTEND

Dagpengeret som nyuddannet – fast sats – fuldtidsforsikret



SPROGKRAV

Du skal kunne opfylde et sprogkrav for at være berettiget til dagpenge som dimittend. Det indebærer, at du skal have bestået Prøve i Dansk 2 eller lignende, eller at du har gennemført 6. klassesettrin i dansk folkeskole.

Blandt andet vil følgende uddannelser sidestilles med bestået Prøve i Dansk 2:

- ▶ Folkeskolens afsluttende prøver 9. eller 10. klasse bestået med et karaktergennemsnit på mindst 6 (efter 13-skalaen) eller 02 (efter 7-trins-skalaen) i danskdisciplinerne bortset fra orden.
- ▶ Bevis for studentereksamen (stx), højere forberedelseseksamen (hf), højere handelseksamen (hvx) eller højere teknisk eksamen (htx) samt for studiekompetencegivende eksamen i forbindelse med erhvervsuddannelse (eux).
- ▶ Prøvebevis for bestået enkeltfag i dansk eller dansk som andetsprog med et karaktergennemsnit på mindst 6 (efter 13-skalaen) eller 02 (efter 7-trins-skalaen) på et af niveauerne G-A fra en af følgende uddannelser: stx, hf, hvx, htx, eux, eud eller avu.
- ▶ Gennemført ordblinde-undervisning for voksne.

TILKNYTNINGSKRAV

Hvis du ikke opfylder sprogkravet, skal du kunne opfylde et tilknytningskrav for at kunne få dagpenge. Hvis du allerede opfylder sprogkravet, behøver du således ikke også at opfylde tilknytningskravet. Men hvis du hverken opfylder sprogkravet eller tilknytningskravet, kan du ikke få dagpenge som dimittend.

For at kunne opfylde tilknytningskravet skal du som fuldtidsforsikret medlem have fået indberettet sammenlagt mindst 600 løntimer til Skats indkomstregister i 12 måneder inden for de seneste 24 måneder. Beskæftigelsesperioder fra et andet EØS-land, Schweiz og Storbritannien kan medregnes til at opfylde tilknytningskravet. Det er et krav for at kunne medregne beskæftigelsesperioder fra et andet EØS-land, Schweiz og Storbritannien, at et fuldtidsforsikret medlem inden for de seneste 24 måneder og efter tilbagekomsten til Danmark har fået indberettet mindst 150 løntimer til indkomstregisteret på baggrund af beskæftigelse i Danmark, og et deltidsforsikret medlem har fået indberettet mindst 100 løntimer til indkomstregisteret på baggrund af beskæftigelse i Danmark.

MULIGHED FOR HØJERE SATS

Du kan arbejde dig til at få en højere beregnet sats end den faste dimittendsats. Et medlem, der har dagpengeret som dimittend, kan få beregnet en individuel sats, når der er forløbet 6 måneder efter, at retten til dagpenge er indtrådt, og medlemmet efter uddannelsens afslutning har fået indberettet mindst 3 måneders

indtægt til Skats indkomstregister, hvis medlemmet derved kan få ret til en højere dagpengesats. Udbetaling af dagpenge med den beregnede sats sker med virkning fra den 1. i måneden herefter. Vær opmærksom på, at hvis du opfylder betingelserne og vælger at få en beregnet sats, vil du blive fastlåst med den beregnede individuelle sats i resten af den 1-årige dagpengeperiode – også selvom det ikke er den højest mulige dagpengesats.

Satsen beregnes ved at dividere indtægterne med antallet af måneder med indtægt, hvorefter fratrækkes arbejdsmarkedsbidraget på 8 %. Af det beløb kan satsen højest udgøre 90 %. Alle måneder med lønindtægt medregnes. Ved beregningen kan du således ikke fravælge måneder, hvor du har haft en lav løn. Formelen for satsberegningen er: $\text{Indkomstgrundlaget} / \text{antal måneder med indtægter} \times 0,92 \times 0,90 = \text{din dagpengesats}$. Du kan dog ikke få en højere sats end den maksimale dagpengesats, som er 22.041 kr. pr. måned (2026-tal) for et fuldtidsforsikret medlem (uden beskæftigelsestillæg). For at kunne få den højeste dagpengesats på 22.041 kr. pr. måned kræver det, at du har haft en lønindtægt på 26.620 kr. pr. måned (2026-tal).

1-ÅRIG DAGPENGEPERIODE

Dagpengeperioden er som udgangspunkt på 2 år. Men som ledig med dimittendrettigheder har du en forkortet dagpengeperiode på 1 år svarende til dagpenge i 1.924 timer. Du kan få dagpenge i op til 160,33 timer om måneden (12 måneder $\times$ 160,33 timer pr. måned = 1.924 timer).